
MUUTAMA  SANA  HEPREANKIELEN  RAKENTEESTA 
 

Johanan Ben-Israel  5769  —  j”sX t’h  l arXy Ä !b !n x wy 

 
 Vuorilinnan Opintokeskus – http://www.metzudah.com Päivitetty  16.11.2008 

Copyright  ©  Johanan Ben-Israel  2008 
 

YLEISTÄ 
 

Hepreaa voidaan kutsua verbikieleksi, koska kielen rakenne perustuu verbeihin. 
Verbien nominaalimuodot, partisiipit ja infinitiivit, voivat toimia nomineina vaikka 
niillä on myös verbin ominaisuuksia. Monet nominit – substantiivit ja adjektiivit – 
ovatkin oikeastaan verbien nominaalimuotoja. 
 
 
VERBIT 
 

Hepreassa jokaisella sanalla on pohjana jokin verbijuuri, joka muodostuu 
kolmesta, erittäin harvoin neljästä, konsonantista. Tässä on esimerkkinä vahva 
juuri v-m-r, v-m-r (rmv). 
 

Lisäämällä juureen r mv vokaalit q'mêc (pitkä ;) ja Pá¸;x (lyhyt ;) siitä saadaan 

heprean yksinkertaisin verbimuoto: râm;v ' – v'már, joka on indikatiivin qal perfektin 

yksikön kolmannen persoonan maskuliinimuoto ‘hän vartioi’, sanan paino on 
viimeisellä tavulla. Tällä tavalla muodostettua heprean kielen yksinkertaisinta 
taivutusvartaloa kutsutaan nimellä qál (tai P'[ál). Tämän edellä esitetyn ;-
perfektin lisäksi tunnetaan myös harvinainen ,- ja +-perfekti (esimerkiksi !âqEz " – 

z'qén ja !âjoq" – q'jón). 
 

Hepreassa on seitsemän yleistä taivutusvartaloa ja sen lisäksi useita harvinaisia 
vartaloita (niistä on erillinen kirjoitus: HEPREAN VERBIEN TAIVUTUSVARTALOT). 
Useimmilla verbeillä on qál-vartalo ja usein muutama muu johdannaisvartalo, 
mutta vain joillakin harvoilla verbeillä kaikki seitsemän. Harvinaiset 
johdannaisvartalot rajoittuvat hyvin pieneen ryhmään verbejä. Kaikki 
johdannaisvartalot taipuvat eri moduksissa ja aikamuodoissa samaan tapaan kuin 
qál. Yleiset johdannaisvartalot ovat nimeltään nip[ál, Pi[[él, Pu[[ál, hi¸P;[[él, hip[îl ja 
h+ ;p[ál. 
 

Hepreassa on neljä eri tapaluokkaa eli modusta: indikatiivi, imperatiivi, jussiivi ja 
kohortatiivi. Vain indikatiivilla on eri aikamuotoja, muilla moduksilla on vain 
imperfektimuotoja. Toisin sanoen aikamuodoista vain imperfekti taipuu eri 
moduksissa. 
 

Heprean indikatiivi ilmaisee niin varmaa tekemistä kuin epävarmaakin tekemistä 
eri aikamuodoissa (suomen indikatiivi, konditionaali ja potentiaali). Tästä lisää 
jatkossa. Muut modukset ovat erilaisia käsky- ja kehotusmuotoja, joita suomessa 
ilmaistaan yleensä imperatiivilla eli käskymuodoilla. 
 



VERBIN  INDIKATIIVIN  TAIVUTUS 
 

Indikatiivin aikamuodot ovat: perfekti, imperfekti, konsekutiivinen perfekti ja 
konsekutiivinen imperfekti. Verbin taivutus aloitetaan aina yksikön kolmannen 
persoonan maskuliinin muodosta, koska se on yksinkertaisin verbimuoto: lâ[ ;P' – 

P'[ál ‘hän teki’. 
 

Verbin râm;v ' – v'már ‘vartioida’, ‘pitää’, ‘noudattaa’ qal perfekti, imperfekti, 

konsekutiivinen perfekti ja konsekutiivinen imperfekti taipuvat seuraavasti. 
Huomaa muotojen painotus ja sivupainon merkki, jonka jälkeen v.w* lausutaan 
(perfekti yksikkö 3. persoona feminiini ja perfekti monikko 3. persoona sekä niiden 
konsekutiiviset muodot). 
 
PERFEKTI IMPERFEKTI  
 

yks. 3. mask. r âm;v ' v'már  ‘noudatti’ yks. 3. m. r âmov .y I jivmór  ‘noudattaa’ 

yks. 3. fem. h âr "m.)v ' v'm.r*  ‘noudatti’ yks. 3. f. r âmov .Ti tivmór  ‘noudattaa’ 

yks. 2. m. T'r >âm;v ' v'márt'  ‘noudatit’ yks. 2. m. r âmov .Ti tivmór  ‘noudatat’ 

yks. 2. f. T.r >âm;v ' v'márt  ‘noudatit’ yks. 2. f. y âr Im.v .Ti tivm.rî  ‘noudatat’ 

yks. 1. y Tir >âm;v ' v'márt&  ‘noudatin’ yks. 1. r âmov .a , a,;vmór  ‘noudatan’ 

   mon. 3. m. Wâr m.v .y I jivm.rû  ‘noudattavat’ 

mon. 3. Wâr m.)v ' v'm.rû  ‘noudattivat’ mon. 3. f. h n"r >âmov .Ti tivmórn'  ‘noudattavat’ 

mon. 2. m. ~âT,r >m;v . v.m;rté;m  ‘noudatitte’ mon. 2. m. Wâr m.v .Ti tivm.rû  ‘noudatatte’ 

mon. 2. f. !âT,r >m;v . v.m;rté;n  ‘noudatitte’ mon. 2. f. h n"r >âmov .Ti tivmórn'  ‘noudatatte’ 

mon. 1. Wnr >âm;v ' v'márn$  ‘noudatimme’ mon. 1. r âmov .nI nivmór  ‘noudatamme’ 

 
KONSEKUTIIVINEN PERFEKTI KONSEKUTIIVINEN IMPERFEKTI  
 

yks. 3. m. r âm;v 'w> w.v'már yks. 3. m. r âmov .Y Iw: w;jjivmór 

yks. 3. f. h âr "m.)v 'w> w.v'm.r* yks. 3. f. r âmov .Tiw: w;ttivmór 

yks. 2. m. âT'r >m;v 'w> w.v'm;rt* yks. 2. m. r âmov .Tiw: w;ttivmór 

yks. 2. f. T.r >âm;v 'w> w.v'márt yks. 2. f. y âr Im.v .Tiw: w;ttivm.rî 

yks. 1. y âTir >m;v 'w> w.v'm;rtî yks. 1. r âmov .a ,w" w'a,;vmór 

   mon. 3. m. Wâr m.v .Y Iw: w;jjivm.rû 

mon. 3. Wâr m.)v 'w> w.v'm.rû mon. 3. f. h =n"r >mov .Tiw: w;ttivm+rn* 

mon. 2. m. ~âT,r >m;v .W $v.m;rté;m mon. 2. m. Wâr m.v .Tiw: w;ttivm.rû 

mon. 2. f. !âT,r >m;v .W $v.m;rté;n mon. 2. f. h =n"r >mov .Tiw: w;ttivm+rn* 

mon. 1. W=nr >m;v 'w> w.v'm;rnû mon. 1. r âmov .NIw: w;nnivmór 
  
 
 



INDIKATIIVIN  AIKAMUOTOJEN  KÄYTTÖ  JA  MERKITYKSET 
 

Mennen ajan kertovassa tekstissä käytetään pääsääntöisesti konsekutiivista 
imperfektiä, ja kun sitä käytetään, se aloitta aina lauseen ja kuljettaa kertomusta 
eteen päin. Jos jokin muu sana kun verbi aloittaa lauseen, käytetään perfektiä, 
jolloin myös lauseen aloittavaa sanaa korostetaan tekstissä. Kummankin 
aikamuodon käännöksiksi sopivat mennen ajan aikamuodot (suomen imperfekti, 
perfekti ja pluskvamperfekti). Konsekutiivisen imperfektin aloittavaa ‘ja’-sanaa ei 
yleensä tarvitse kääntää. Kummatkin aikamuodot ilmaisevat päättynyttä loppuun 
suoritettua tekemistä ja niillä ei ole merkityseroa, vain niiden käyttö on erilaista. 
 

Kertovassa tekstissä imperfektillä ja konsekutiivisella perfektillä ilmaistaan 
menneisyydessä alkanutta, nykyisyydessä jatkuvaa keskeneräistä tekemistä, joka 
ehkä saa täyttymyksensä tulevaisuudessa. Käännöksiksi sopii suomen preesens. 
 

Myös julistavassa yhteydessä perfekti ja konsekutiivinen imperfekti voidaan 
kääntää preesensillä, jolloin ne kuvaavat varmaa tekemistä nykyhetkessä. 
Julistavaan imperfektiin ja konsekutiiviseen perfektiin liittyy usein epävarmuutta, 
joten niiden käännöksiksi sopii toisinaan preesensin sijasta konditionaali ja 
potentiaali. 
 
 
IMPERATIIVI,  JUSSIIVI  JA  KOHORTATIIVI 
 

Imperatiivi käsittää vain toisen persoonan myönteisiä käskymuotoja. Toisen 
persoonan kiellot ilmaistaan jussiivilla, jolla on myös kolmannen persoonan sekä 
myönteiset että kielteiset muodot. Kohortatiivilla on vain ensimmäisen persoonan 
muotoja, sillä ilmaistaan suurta halua tehdä jotakin. 
 
 IMPERATIIVI JUSSIIVI KOHORTATIIVI 
 

yks. 3. mask. —  r âmov .y I  (l a;) (a;l)  jivmór — 

yks. 3. fem. —  r âmov .Ti  (l a;) (a;l)  tivmór — 

yks. 2. m. r âmov . v.mór r âmov .Ti l a; a;l  tivmór — 

   tai h âr "m.v ' v+ ;mr* 

yks. 2. f. y âr Im.v i vimrî y âr Im.v .Ti l a; a;l  tivm.rî — 

yks. 1. —  —  (a;l)  a,;vm.r* h âr "m.v .a, (l a;) 

mon. 3. m. —  Wâr m.v .y I  (l a;) (a;l)  jivm.rû — 

mon. 3. f. —  h n"r >âmov .Ti  (l a;) (a;l)  tivmórn' — 

mon. 2. m. Wâr m.v i vimrû Wâr m.v .Ti  l a; a;l  tivm.rû — 

mon. 2. f. h n"r >âmov . v.mórn' h n"r >âmov .Ti  l a; a;l  tivmórn' — 

mon. 1. —  —  (a;l)  nivm.r* h âr "m.v .nI (l a;) 
  
 
 
 



INFINITIIVIT  JA  PARTISIIPIT 
 

Tämän lisäksi verbeillä on infinitiivejä ja partisiippeja. Infinitiiveillä on vain 
infinitivus absolutus ja infinitivus constructus muodot. Partisiipit jakautuvat 
aktiivisiin ja passiivisiin. Ne taipuvat nominien kaltaisesti (substantiivit ja adjektiivit) 
ja niihin voi myös liittää artikkelin, preposition ja persoonasuffiksin. Nominien 
taivutus on esitetty viimeiseksi. 
 

Verbin râm;v ' infinitiivimuodot ovat: inf. abs. r Aâmv ' – v'môr ja inf. cstr. râmov . – v.mór. 

Infinitiiviä käytetään usein l.-preposition kanssa râmov .l i – livmór ‘vartioida’. 

Konstruktimuodot (cstr.) ovat painomerkistä huolimatta aina painottomia, niissä 
painomerkki osoittaa vain korkomerkin paikan, muista tämä myös jatkossa. 
 

Partisiipit taipuvat seuraavasti: râmeAv – vomér ‘vartioiva’ ja ‘vartija’ qal aktiivinen 

partisiippi maskuliinissa, hâr "m.Av ( – vom.r* ja tr<âm,Av – vomé;r,;̧  feminiinissä, sekä r Wâmv' 

– v'mûr ‘vartioitu’ qal passiivinen partisiippi maskuliinissa ja hâr "Wmv . – v.m$r* 

feminiinissä. Huomaa sivupainon merkit ja niiden jälkeisen v.w*n lausuminen. 
 
 
AKTIIVINEN PARTISIIPPI 
 

maskuliini yksikkö  monikko  
 

status absolutus epämääräinen r âmeAv vomér ~y âr Im.Av ( vom.rîm 

status absolutus määräinen r âmeAVh ; h;vvomér ~y âr Im.AV(h ; h;vvom.rîm 

status constructus r âmeAv vomér y âr Em.Av ( vom.rê 
 

feminiini yksikkö  monikko  
 

status absolutus epämääräinen h âr "m.Av ( vom.r* tAâr m.Av ( vom.rô¸ 

  tai tr <âm,Av vomé;r,;̧  

status absolutus määräinen h âr "m.AV(h ; h;vvom.r* tAâr m.AV(h ; h;vvom.rô¸ 

  tai tr <âm,AVh ;  h;vvomé;r,;̧  

status constructus tr <âm,Av vomé;r,;̧  tAâr m.Av ( vom.rô¸ 
 
 
PASSIIVINEN PARTISIIPPI 
 

maskuliini yksikkö  monikko  
 

status absolutus epämääräinen r Wâmv ' v'mûr ~y âr IWmv . v.m$rîm 

status absolutus määräinen r WâmV'h ; h;vv'mûr ~y âr IWmV.h ; h;vv.m$rîm 

status constructus r Wâmv . v.mûr y âr EWmv . v.m$rê 
 
 
 



feminiini yksikkö  monikko  
 

status absolutus epämääräinen h âr "Wmv. v.m$r* tAâr Wmv . v.m$rô¸ 

status absolutus määräinen h âr "WmV.h ; h;vv.m$r* tAâr WmV.h ; h;vv.m$rô¸ 

status constructus târ :Wmv . v.m$rá¸ tAâr Wmv . v.m$rô¸ 
  
 
 
HEPREAN NOMINIT 
 

Nominit jakautuvat substantiiveihin ja adjektiiveihin. Substantiiveilla on aina jokin 
suku, joko maskuliini tai feminiini. Adjektiivit taipuvat kummassakin suvussa. 
Adjektiiviattribuutti taipuu pääsanansa suvussa, luvussa ja määräisyydessä. 
 

Nomineilla on sekä yksikkö- että monikkomuodot, joskus myös duaalimuodot, 
jolloin monikkomuodot puuttuvat tai ovat harvinaisia. Perusmuotoa kutsutaan 
nimellä status absolutus, koska se on itsenäinen. Status constructus -muotoa 
käytetään vain osana genetiivirakenteissa, ja se on usein absolutusmuotoa 
lyhyempi ja aina painoton. Nomineihin voidaan liittää artikkeli, se on etuliite Äh; – 

h;-, jolloin sanan ensimmäinen konsonantti kahdentuu. Jos sanan ensimmäinen 
konsonantti on groniitti, joka ei kahdennu, artikkelin vokaali pitenee muotoon: Äh' – 

h'- (tai joskus Äh, – h,;-). 
 

Monikon pääte ei kerro välttämättä sanan sukua, koska maskuliinilla voi olla 
feminiinin kaltainen monikkomuoto ja feminiinillä maskuliinin kaltainen 
monikkomuoto. Sanan suvun näkee tekstissä esimerkiksi adjektiiviattribuutista tai 
verbimuodosta. (Duaalin st. abs. ~yIâÄ: – -ájim tai ~yIât;Ä – -¸ájim, st. cstr. yâÄE – -ê tai yâteÄ – 

-¸ê). 
 
 
NOMINIEN TAIVUTUS 
 

Esimerkkisanoina ovat r âb'D " – d'v*r ‘sana’, ‘asia’ ja h âs'Ws – s$s* ‘tamma’. 
 
maskuliini yksikkö  monikko  
 

status absolutus epämääräinen r âb'D " d'v*r ~y âr Ib'D > d.v'rîm 

status absolutus määräinen r âb'D "h ; h;dd'v*r ~y âr Ib'D >h ; h;dd.v'rîm 

status constructus r âb;D > d.vár y âr Eb.D I divrê 

 
feminiini yksikkö  monikko  
 

status absolutus epämääräinen h âs'Ws s$s* tAâsWs s$sô¸ 

status absolutus määräinen h âs'WSh ; h;ss$s* tAâsWSh ; h;ss$sô¸ 

status constructus tâs;Ws s$sá¸ tAâsWs s$sô¸ 
  


